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Rada obce v srpnu 2007 
Jiří Hahner,  Ing.František Nerad 

 
    V srpnu 2007 se sešla Rada obce 2x a to 8. 8. a 22.8.  Na obou jednáních se zabývala přípravou 
programu zastupitelstva obce, které se připravovalo na 13.9.2007. Hlavním bodem tohoto jednání 
zastupitelstva je prodej majetku obce - budov v areálu bývalých kasáren.  
       
     Kasárna  
    V letošním roce dost vzrostl zájem o některé budovy v kasárnách - jak o pronájem, tak o odkoupení. 
Rada obce doporučuje prodat nebo pronajmout většinu objektů v bývalých kasárnách. Rovněž tak 
doporučuje prodat nebo zlikvidovat většinu movitého majetku, který je uložen v některých budovách a 
neustále přitahuje nenechavce, sběrače kovů a zvědavce všeho druhu.  Vzhledem k tomu, že nemáme 
prostředky a ani pracovníky na dobrou údržbu a správu tohoto majetku, rozhodli jsme se jednat 
s každým, kdo projeví zájem a předloží věrohodný projekt. Vzhledem k tomu, že například obec sama 
sobě neplatí daň z nemovitostí, tak pouhý prodej větší části, řekněme 20 ha z 36 ha, pozemků a 
zastavěných ploch podnikatelským subjektům by měl obci ročně přinést finance z této daně ve výši 
cca 1 Kč z metru čtverečního + odpadnou náklady na údržbu a opravy. Rada obce se rozhodla 
ponechat si pouze objekty určené pro muzeum, PDA, novou hasičárnu, nově opravenou budovu č. 14 
uvnitř kasáren a budovu ubytovny a bývalé kuchyně mimo kasárna a objekt bývalé správy budov. 
Zbytek chceme pronajmout nebo prodat co nejrychleji. 
    Se změnami mnoha činností v obci souvisí nutně i změna financování těchto činností. Rada obce 
projednala druhou změnu rozpočtu v tomto roce. Největší položkou změny je úvěr ve výši 11 milionů 
na opravu dvou bytovek u pošty. Dalším velkým číslem je financování výstavby tlakové kanalizace 
v kasárnách, která by měla být letos realizována. Měla by stát 3,5 milionu Kč. Dost podstatnou 
částkou, přes půl milionu korun, jsou také služby a činnosti v bývalých kasárnách. Hlídání, sekání 
trávy 
 
    Na jednání 8. srpna byl pozván majitel firmy ARIETTE MB s.r.o. pan Jiří Štika, aby vysvětlil a 
představil své záměry v obci Strašice. Vzhledem k tomu, že klienti jeho firmy dost podstatným 
způsobem zasahují do života obce, má Rada obce zájem, aby tato činnost přinášela obci více užitku 
než škod, takže je velmi důležité znát jejich dlouhodobější záměry. Záměry těchto personálních 
agentur jsou silně podvázány podmínkami na trhu pracovní síly. Vzhledem k tomu, že obec Strašice 
byla v minulosti velmi silně ovlivněna vojenskou posádkou a dodnes je ovlivněna těsným sousedstvím 
Vojenského újezdu Brdy, který hodně omezuje možnosti rozvoje některých aktivit, nebudovaly se 
v dobách rozvoje další firmy, ale setrvávali jsme na nerozvoji, zatímco výrobní firmy vznikaly všude 
kolem nás (Mýto, Žebrák, Hrádek, Rokycany, Plzeň, Hořovice, Beroun, Čenkov, Šťáhlavy, Starý 
Plzenec, Ejpovice a i jinde). Navíc například protahovaný prodej kotelny firmě INVEL PLUS Plzeň, 
nebo kauza TOPSPO s.r.o., nám také u podnikatelů popularitu nezískaly. Když kasárna v roce 2004 
opustili vojáci, zbyly na nás pouze možnosti ubytovávat pracovní síly do těchto firem v okolních 
obcích. To se dnes některým občanům Strašic příliš nelíbí, ale s tím se prostě nedá dnes už nic dělat, 
pouze doufat, že se někdy v budoucnosti najde investor, který by zde chtěl investovat desítky a stovky 
milionů do výrobních prostor. I pro tyto investory nabízíme možnosti, bohužel zájem už příliš není a 
každý měsíc, každý rok se zvětšují problémy a zhoršuje se stav budov v kasárnách.  
 
     Objevili se zájemci o dřevěné budovy v kasárnách, které už byly armádou odsouzeny ke zbourání. 
Po jednáních s Krajským památkovým úřadem v Plzni, který takový zájem přivítal se možná podaří 
tyto historicky zajímavé budovy nějakým způsobem zachovat.       
     Jednali jsme také o pronájmu objektů s dalším zajímavým zájemcem. V Plzni exitující občanské 
sdružení ŠKODA - BUS Klub Plzeň projevil zájem o uložení svých historických autobusů  značky 
ŠKODA a hodlá zde začít působit. V současné době se areál Škodovky v Plzni, kde mají autobusy a 
trolejbusy uložené, stal velikým staveništěm a na tyto věci tam nezbylo místo Členové tohoto klubu 
historiků velmi přivítali možnost  zde získat zázemí pro svoje zajímavé sbírky. Doufáme, že se stanou 
ozdobou nejen toho klubu, ale i obce Strašice. 
      
  



      
 
Posvícení 
     Samozřejmě, že jsme se zabývali přípravou posvícení. Máme zájem, aby se tento den stal něčím 
trochu jiným, než jsme byli zvyklí vídat dosud. Je pravda, že dnes nic není možné sehnat zadarmo, 
takže obec do tohoto, pro Strašičáky významného dne, něco investovala. Nechtěli jsme nechat tyto 
oslavy plynout pouze ze zvyku a tak se komise pro kulturu, sport a turismus a Rada obce posvícením 
celkem nadšeně zabývala. Věříme, že jsme většinu strašičáků nezklamali. A ty, kterým se posvícení 
nelíbilo je možné pouze politovat, protože pak už nevíme, co nabídnout. Pokud si představují, že by se 
nemělo dělat vůbec nic, pak je můžeme pouze politovat. Nikdy to tak nebylo a věříme, že 
v budoucnosti nebude.    
 
    Referendum 
    Rada obce a zejména pracovníci úřadu se velmi intenzivně zabývali podklady k referendu o radaru, 
které bylo doručeno peticí přípravného výboru. Bylo nutné překontrolovat údaje na petičních arších a 
je nutné zahájit přípravu pro vykonání referenda, protože počet podpisů na petičních arších, i přes 
některé neplatné podpisy je dostatečný. Původní počet podpisů musel petiční výbor zredukovat.  72 
lidí podepsalo na petici špatně. Z toho 17 jmen bylo od lidí, kteří nemají zákonné právo v referendu 
hlasovat, protože nemají v obci trvalé bydliště. Dva občané podepsali petici 2x, přestože na listinách 
bylo výslovně uvedeno, že se to pod pokutou 3 000,- Kč nesmí. Bude nutné vyčlenit finance, nechat 
natisknout lístky a zakoupit obálky, pronajmout místnosti, vyškolit komise. Odhadujeme náklady na 
70 000 až 80 000,- Kč.  
Obec také dostala dopisy od starosty obce Trokavec, který formuloval výzvy proti radarové základně 
v Brdech. Tyto dopisy jsou však velmi nepřesné, velmi osobní a vedení obce se s formou, jakou jsou 
zpracovány i s obsahem neztotožnilo.  
    
     Nájemní byty obce 
     Stále častěji se začínáme zabývat využíváním nájemních bytů v obci. Po dlouhé době, kdy se 
mnohé byty využívaly v rozporu se zákony tohoto státu se soustřeďujeme na dodržování zejména 
občanského zákoníku. Je docela dost občanů, kteří byt pronajímají dalším lidem bez souhlasu 
vlastníka, tedy obce Strašice. Tím jednak sami porušují občanský zákoník, obcházejí daňové zákony a 
zejména připravují ty, kteří zde bydlí bez právního důvodu, tedy platné podnájemní smlouvy, do velmi 
nepříjemného postavení. Přitom stačí opravdu velmi málo, požádat obec o vydání souhlasu 
s podnájmem. Myslíme, že v některých případech by obec s tímto postupem zřejmě souhlasila. Ovšem 
pokusy dělat si v bytě cokoli, co přinese život, bez ohledu na zákony je obyčejná dětinská hloupost. 
Chceme tyto nezákonné případy vyřešit co nejdříve. Vzrostl také dluh neplatičů. Bylo to zřejmě 
zaviněno vyúčtováním tepla v prvním pololetí tohoto roku. Neplatiči z  obecních bytů dluží obci  
téměř 1,5 milionu korun. Podstatná část z nich se postavila k dluhům čelem a postupně je splácejí, 
ovšem najdou se lidé, kteří se rozhodli bydlet zde na úkor druhých a s tím nelze v žádném případě 
souhlasit. Obec bude proti notorickým neplatičům podnikat velmi tvrdé kroky, které v současné době 
umožňují zákony tohoto státu.  Rada obce si uvědomuje, že existují lidé, kteří se dostali do problémů, 
do těžké fikční situace, ale nelze ji řešit tím, že přestanou platit nájem z bytu, teplo, elektřinu.  
V civilizovaném světě se těžkosti,které nevznikly vinou nájemce řeší sociální podporou, sociálními 
dávkami.  Zavřít před problémem oči je velmi nerozumné řešení.  
    Objevila se další žádost o privatizaci obecních bytů. Bude předložena zastupitelstvu v září a 
domníváme se, že bude schválena. Jedná se o byty v čtyřbytovkách  v sídlišti u fotbalového hřiště, 
které jsou na privatizaci docela vhodné.   
 
25.8.2007. 
 
 
 

 
 



 
 
 
Stavíme, projektujeme – cílem jsou krásnější Strašice 
 
Mnoho občanů se dotazuje, jaké stavby a s jakými náklady se v letošním roce realizovaly 
nebo budou realizovat. Předkládám Vám přehled investičních akcí na rok 2007. Celý objem 
níže vypsaných finančních prostředků bude uhrazen z rozpočtu obce bez použití úvěrů.  
 

1. Projekty a inženýrská činnost. 
  
a) Projekt pro stavební povolení  na akci vodovod –kanalizace na Huti ….  850 000,- Kč 
b) Projekt rekonstrukce obecní návsi (bude předložen k veřejné diskusi)… 120 000,- Kč 
c) Urbanistická studie kasáren                                                                        180 000,- Kč 
d) Projekt financování prodeje a revitalizace  bytových domů na Huti          400 000,- Kč 
e) Zpracování energetického auditu a dotační analýzy – bytovky za OÚ      380 000,- Kč 
f) Projektová dokumentace na rekonstrukci bývalé tankové cesty.                300 000,- Kč 
g) Projekt na osazení termostatických ventilů v bytovkách na huti                   60 000,-Kč 

 
Náklady celkem na projekty a inženýrskou činnost ……………………….. 2 290 000,- Kč 
 
 

2. Investice  do majetku v obci - stavební  a montážní činnost 
 
a) Výstavba přečerpávací stanice a tlakové kanalizace v kasárnách,  
        odstavení vojenské čistírny odpadních vod.   ………………………. .3 600 000,-Kč 
b) Zateplení budovy zdravotního střediska  a výměna oken ……………..    500  000,-Kč  
c) Oprava a rekonstrukce obecních komunikací …………………………..  500 000,- Kč 
d) Oprava a rekonstrukce nebytových prostor (prodejna paní Hrubé)   …..   500 000,-Kč  
e) Přestavba kulturního domu (bývalý PDA)   ……………………………   500 000,-Kč 
f) Tepelné hospodářství – předávací stanice (bytovky na Huti a budovy 

v kasárnách)                                                      ………………………… 2 600 000,-Kč 
      g)   Přestavba staré hasičské zbrojnice                  ………………………….    350 000,- Kč 
       h)  Základní škola – Výstavba vzduchotechniky ve školní kuchyni              1 500 000,-Kč 
      ch) Oprava kuchyně mateřské školky                                   ……………….     300 000,-Kč 
        i)  Příspěvek  na opravu kostela                                         ……………….     250 000,- Kč 
        j)   Přípravné práce v budovách pro muzeum                     ……………….     200 000,-Kč 
        k)  Výměna střešní krytiny bytová jednotka 440 -1           ……………….      450 000,-Kč 
         l)   Obnova dopravního značení                                        ……………….      150 000,-Kč 
 
 
Celkem stavební a montážní činnost v obci v roce  2007 …………………. 11 400 000,-Kč 
 
 
 
                                                                                                                Jiří Hahner 
                                                                                                                Starosta obce   
 
 



Otevřený dopis zastupitelům k jednání ZO Strašic dne 13. 9. 2007  
 

Vážení zastupitelé obce, 
 

přípravný výbor si Vás dovoluje tímto dopisem oslovit ve věci návrhu na konání místního referenda 
k záměru umístění radaru Spojených států amerických ve VVP Brdy. 
Návrh, který je jedním z bodů Vašeho jednání, podpořila svým podpisem mnohem větší část občanů, 
než jaká se zúčastnila nezávazné ankety k této záležitosti .  
 
Zákon o místním referendu Vám nabízí tyto dvě varianty: 
 
a) rozhodnete o vyhlášení místního referenda a zároveň stanovíte den jeho konání  
                anebo 
b) můžete o otázce navržené k rozhodnutí v místním referendu rozhodnout sami, bez 

vyhlášení místního referenda, a to tak, že s ní vyslovíte souhlas –  tj. že obec Strašice má při 
výkonu své samostatné působnosti podniknout veškerá zákonná opatření k tomu, aby zamezila 
výstavbě radarové stanice Spojených států amerických na území Vojenského výcvikového 
prostoru Brdy.   

      Tato varianta je však možná jen s následným souhlasem přípravného výboru. 
 
Přípravný výbor Vás a veřejnost seznamuje předem s tím, že s případným usnesením zastupitelstva dle 
bodu b) nebude souhlasit, jelikož lze později takovéto usnesení kdykoli zrušit (revokovat), a tudíž 
veškerá iniciativa občanů za vyhlášení místního referenda by mohla přijít vniveč. Oproti tomu 
výsledek voleb dle bodu a)  má platnost 2 roky, nelze jej nijak zrušit a je právně vymahatelný (§ 89 
odst. 2 zákona o obcích).       
Případné usnesení zastupitelstva dle bodu b) a jeho následné odmítnutí přípravným výborem znamená, 
že by se konání referenda muselo stejně vyhlásit, ale až na dalším zastupitelstvu.  
Tím by se jen ztratil čas a zároveň by tento proces  (volby by proběhly až někdy na jaře) ohrozil smysl 
plebiscitu -  být též účinným signálem pro poslance a senátory.  
 
Proto se přípravný výbor rozhodl požádat Vás touto formou, abyste podpořili první možnost a rozhodli 
o vyhlášení místního referenda i s konkrétním datem jeho konání  na tomto jednání.  
 
Za podporu našemu návrhu předem děkujeme.  

        Za přípravný výbor 
        Mgr. Marcela Paulová, zmocněnec 

Strašice dne 28. 8. 2007 
 

Informace p řípravného výboru pro konání místního referenda  
 
Vážení spoluobčané, 
dovolujeme si Vás krátce informovat o dalším vývoji.       
Návrh přípravného výboru byl podán do podatelny OÚ koncem července, následně byl přípravný 
výbor vyzván k odstranění vad (chybné údaje) v některých  petičních listinách. Bezvadný návrh 
zařadila rada obce na program  jednání ZO dne 13. 9. 2007. Další postup je předepsán zákonem č. 
22/2004 Sb., o místním referendu, jehož zněním Vás zde nechceme zatěžovat. Snad jen tolik, že § 13 
odst.1 ukládá zastupitelstvu obce povinnost rozhodnout o vyhlášení místního referenda a stanovit den 
jeho konání. 
      V diskusi se k dané věci můžete vyjádřit i Vy, proto si Vás závěrem dovolujeme na toto jednání 
ZO pozvat. 
                                                                                      
                                                                                      Za přípravný výbor 

 Marcela Paulová, Karel Šlapák, Václav Cafourek 



 
Popletení pojmů a dojmů 

Ing. František Nerad - místostarosta 
 
      Vždycky mě bavila diskuze a nikdy jsem neměl rád násilí. Po roce 1989 nateklo docela dost vody 
na můj „mlýn“ a účastnil jsme se mnoha diskuzí na mnoho témat a přiznávám se, že mi to docela dost 
vyhovuje. Věřím, že jediná schůdná cesta k řešení problémů je diskuze. Ano, přiznávám, že mnoho 
věcí jde vyřešit nařízeními, rozkazy donucovacími prostředky a i násilím. Totalita je velmi  efektivní 
způsob vlády - pro vládnoucí. Pro ostatní je to někdy očistec, někdy peklo, někdy otrava. Většinou je 
však potlačena veškerá iniciativa, rozvoj a solidarita. Dokonce i se svými blízkými přáteli vedu často 
debaty o tom, kde končí v mnoha věcech demokracie a měla by nastoupit totalita, protože se zdá, že 
prostě lidé některé věty neposlouchají a poslouchat nebudou a některé věci je prostě třeba nařídit a 
udělat bez „keců“ a ne se o nich jen bavit.  
       Na obecních webových stránkách o mě někteří píší, že se  mnou nedá bavit. To připouštím, že 
někdy vidím dost věcí jinak, než ostatní, ale to neznamená, že o tom neumím diskutovat. Někteří o mě 
napsali, že diskuse se mnou je jako za totality. Neuvěřitelná blbost. Za totality se nevedla diskuze, 
cožpak si to už lidé nepamatují? Kolikrát byl ve Strašicích předseda, třeba jen české vlády, na besedě 
s občany o vojenských otázkách za všechna ta léta? Kolikrát nám přijel ministr obrany Dzúr 
vysvětlovat co všechno máme za zády v lesích?  Kdo se mohl podívat na Bahna s foťákem bez 
fatálních následků? Kolik článků napsali obyčejní lidé do Rokycanska a hlavně kolik jim jich tam 
potom otiskli o politice, hospodářství a nešvarech?  Kolik starostů mohlo v televizi říci, že předseda 
vlády je lhář? Jestli se nemýlím, byl za to paragraf v trestním zákoníku. To byla totalita. Pokud dnes 
někdo tvrdí, že to tehdy bylo lehčí má buď hroznou sklerózu, nebo je slepý a nebo má v sobě šílenou 
nenávist, takže neslyší, nevidí a nemyslí. Mnozí se nám posmívají a ironizují pojem „otevřené 
společnosti“. Myslím si právě, že to je jen proto, protože jim otevřená společnost vadí a vím, že mnozí 
z nich vzpomínají na minulost víc, než je zdrávo. Mají dojem, že to je nesmyslný pojem. 
      Moje představa otevřené společnosti je spojena s tím, že kdokoli má právo debatovat s kýmkoli. 
Ovšem diskuse není řvaní a skákání do řeči druhým, utíkání od tématu a rozvíjení tématu od Šumavy 
k Tatrám. Je to otevření jednoho tématu a jeho dořešení, případně přerušení debaty, pokud je třeba 
něco doplnit, ale rozhodně ne bloudění v několika problémech najednou.  Jako příklad může sloužit 
náš obecní web a debaty na různá témata.  I letošní strašické Posvícení je krásným příkladem. Myslím, 
že bylo právě výsledkem otevřené společnosti a nikoli výsledkem totalitního nařizování. 
Různobarevnost, iniciativa, mnohovrstevnost  a pestrost jsou průvodním znakem otevřenosti. Už od 
čtvrtka do neděle se zde něco dělo a každý měl možnost si vybrat to, co se mu líbí. Myslím, že každý 
měl možnost se i přidat a určitě by ho nikdo nevyhodil. Jenže ne všichni byli spokojeni, i když si 
myslím, že těch nespokojených byla tentokrát velká menšina. Volal mi v sobotu navečer jeden občan, 
a žádal, abych totalitně zasáhl. Je pravda, že kdyby byla totalita, nebylo by takové posvícení. Je 
pravda, že kdyby bývalo někdy bylo, Veřejná bezpečnost by ho zlikvidovala velmi ráda. Je pravda, že 
jím přivolaná Policie nezasáhla, protože už není totalita. Protože už není totalita, ten občan mě nazval 
„hajzlem“. O posvícení mi nějaké to silnější slovo nevadí. Myslím, že to letošní posvícení se s těmi 
totalitními nedalo srovnat a bylo to zejména tím, že se sešla skupina lidí, která o něm vedla docela 
slušnou debatu a z ní vzešel návrh, co s tím. Každý si tam mohl vybrat a nebo prosadit co chtěl. Na 
posvícení letos dokonce přijel do Strašic ministr české vlády, což se za totality nikdy nestalo. Alespoň 
kam moje paměť sahá. Jen pamatuji, že jednou přijel kardinál Tomášek do kostela a Spartak musel 
povinně hrát fotbal, aby do kostela nepřišlo moc lidí. Myslím si dokonce, že kdyby na posvícení 
v minulosti hráli ochotníci podobný kus jako hrála na jevišti u trosek KD Prašivina, zřejmě by to ani 
nedohráli. Pokud si někdo myslí, že to bylo dříve lepší, plete si velmi pojmy s dojmy a je mi ho jen 
líto. 
 
 
 
  
 

 



Ohlédnutí za strašickým posvícením 
 

 
Letošní strašické posvícení se odehrálo ve 
znamení významné proměny. Záměrem 
komise pro kulturu sport a turismus bylo 
rozšířit spektrum posvícenské zábavy 
nejenom pro místní občany, ale i pro 
návštěvníky naší obce. Nelehký úkol ležel na 
členech komise. První nelehkou záležitostí 
bylo zvolení termínu akce. Vzhledem ke 
zkušenostem v jiných obcích jsme zvolili 
sobotní termín kulturního programu. 
Posvícení bylo tedy pojato jako dvoudenní 
akce, kde si každý najde kousek své zábavy. 
Funguje je to podobně ve Volduchách, kde 

začínají některé kulturní akce již v pátek a kontinuálně pokračují sobotou až do neděle. Námi zvolený 
termín narazil samozřejmě na nejednoho odpůrce. Názorům, že je posvícení v neděli, musím dát za 
pravdu. Tradiční pojetí, zažité nejednou generací, se jen těžko narušuje. Komise ovšem tuto tradici 
nechtěla narušovat, jak se některým zdálo, ale chtěla zdejší tradici o něco málo rozšířit. Určitě jsme 
nechtěli omezovat nedělní výstavu chovatelů, která je spojena s hudebním vystoupením Cheznovanky 
a tombolou. Myslím si osobně, že by vzájemné přehlušování a konkurování nevedlo k dobré 
spolupráci. 
 Otázka časového určení celodenní akce byla určitě tvrdým oříškem. Dalším se stalo prostorové 
umístění celé akce. Strašice jsou, řečeno klasikem, trojjedinou obcí, která se skládá ze tří čtvrtí. 
Přirozeným středem dění bylo vždy náměstí s nedalekým kulturním domem. Bohužel časem se tento 
přirozený střed podařilo přeměnit v zónu, která se běžně vyskytuje na perifériích měst. Kulturní dům 
přestal plnit své původní poslání a tak jsme zvolili plochu vedle tohoto původně kulturního zařízení.  
A ehjle, opět špatně. Ozvučení pódia bylo příliš hlasité a tak se na hlavu komise sesypaly věty typu:    
„ Čí to byl idiotský nápad! Koho napadlo dělat zábavu u bytovek…“atd. Pravdou je, že se člověk 
nezavděčí všem. V noci předchozího dne, když jsem hlídal pódium, mě jeden pán poslal do jisté partie 
zadní části těla. Ale tam bych posvícení nechtěl dělat. Plocha vedle bývalého kulturního domu byla 
příznivější. Pro příště si se zvukem poradíme, 
aby nedošlo k nepříjemnostem.   
 Určitě je strašické posvícení pro komisi 
poučením pro budoucí pořadatelství. Vždyť 
napoprvé není vše ideální a každý si nějakou tu 
mouchu najde. Nemám však v úmyslu 
pokračovat negativním pohledem pořadatele. 
Chtěl bych především poděkovat všem 
vystupujícím za jejich vstřícný přístup a 
odvedenou zábavu. Divákům a přítomným pak 
děkuji za příjemnou kulisu, kterou se podařilo 
vytvořit navzdory deštivému počasí. Věřím, že 
si každý našel kousek svého kulturního potěšení 
a odcházel domů spokojen. V neposlední řadě 
chci poděkovat všem členům komise a 
zaměstnancům obce, kteří přispěli svou prací na realizaci strašického posvícení. 
 V průběhu konání akce se podařilo vybrat na dobrovolném vstupném  finanční částku 6983,50 Kč, 
která byla předána za přítomnosti členů komise zástupci Občanského sdružení Svatý Vavřinec. K této 
částce byla přičleněna i finanční suma 4482 Kč získaná na dobrovolném vstupném z výstavy 
historických dokumentů pořádanou Místní knihovnou. Celkově vybraná hotovost na rekonstrukci 
kostela sv. Vavřince činila 11465,50 Kč. Děkujeme tímto všem dárcům! 
 
                                                               Za komisi pro kulturu, sport a turismus Mgr. Tomáš Makaj    



Strašické posvícení a chovatelská výstava 2007 jsou minulostí 
 
 
Letošní program kulturních a společenských akcí byl rozvržen do dvou dnů. V sobotu to byly 
celodenní akce a většinou měly velmi dobrý ohlas  při občasném použití deštníků. Přesto účast občanů 
byla dobrá a myslím, že pořadatele nezklamala. 
 Na nedělní chovatelské výstavě byla návštěvnost občanů nejnižší za celou dobu výstav. Ovlivnilo to 
určitě počasí, ale jistě i sobotní program. 
 Je to škoda, protože se na přípravě podíleli jen čtyři chovatelé a za vyložené úsilí je odezva pro ně 
zklamáním. Další negativní vliv mělo povolení Krajskou veterinární správou vystavovat jen králíky 
pro výskyt ptačí chřipky, vzdálené od nás 300 km. To je v pravomoci jednotlivých Krajských  veter. 
správ. 
 Veškeré chovatelské zařízení bylo uloženo v kasárnách, takže vše potřebné se převáželo na výstaviště 
za pomoci Obecního úřadu. Zde odvedl nejvíc práce pan Jiří Kysilko s brigádníky. Bez jejich pomoci 
by výstava nebyla. Patří mu za to náš dík a velké uznání. Dále k samotné výstavě. Po rozeslání 
přihlášek se přihlásilo 27 chovatelů se 104 králíky. Byli to chovatelé z Kařeza s největší účastí- 28 
králíky. Dále mirošovská organizace a místní. To je z okresu vše. Z Berounska to byla organizace ze 
Zaječova, Komárov ( je 4 králíci), a nejvzdálenější z Hostomic. 
 Celkem bylo zastoupeno 25 plemen či barevných rázů. Upozornil bych na dvě vzácně vystavovaná a 
u nás prvně. Je to králík Zaječí a Tříbarevný strakáč. Obě vystavoval mladý chovatel Jan Vlček 
z kařezké organizace. Z tříčlennou kolekci Tříbarevného strakáče získal pohár pro nejúspěšnějšího 
mladého chovatele. 
 Z přihlášených nedodala na výstavu 7 ks Japonských jedna chovatelka.Účast vystavujících na 
výstavách není samozřejmostí, ale podmíněna naší účastí na jejich výstavách. To je povinnost. 
 Posuzování králíků bylo v sobotu a to za velmi krutých podmínek pro sousední ohlušující tvrdý rock 
Václavem Kratochvílem z Němčovic. Po hodnocení byly uděleny čestné ceny a poháry nejlépe 
oceněným kolekcím mláďat. 
 Čestné ceny získali přítel Bohumil Kreidl z Mirošova za čtyřčlennou kolekci Německého obrovitého 
strakáče, Václav Hrabák z Kařeza za čtyřčlennou kolekci Velkého světlého stříbřitého, Michaela 
Vaculíková za čtyřčlennou Durynských, Jaroslav Houška za čtyřčlennou kolekci malých Stříbřitých 
žlutých ze ZO Komárov a Ing. Václav Záhořík za čtyřčlennou kolekci Castorexů z Hostomic. 
 Bez úspěchů nebyli ani místní, když za čtyřčlennou kolekci Burgundských získal ČC Ladislav Kotrlík 
a pohár pro nejlepší kolekci výstavy za čtyřčlennou kolekci Kalifornských Jaroslav Macháček. 
 Po celou dobu výstavy nám pomáhali mladé brigádnice Klárka Hladíková a Vendulka Giňová, Hela 
Pitelková z Čenkova. V neděli Barunka Joudašová, Kristýna Šediváková, Míra Lazebník a paní 
Markéta Kubíková. Výstaviště připravil velmi dobře p. Kysilko s brigádníky a vystavovatelům se 
velmi líbilo. 
 Na výstavě nechyběly tradičně ani koza s kůzletem a dvě velmi pěkná selata do tomboly. Tu 
připravila paní Pechová opět bohatou, ale pro malou účast dětí se jí prodalo málo. 
 Úklid výstaviště zajistili chovatelé s brigádníky. V neděli po výdeji králíků a odvozu byl opět 
nepostradatelný p. Kysilko s brigádníky. 
 Na výstavě bylo nemálo králíků prodejných. Zájem byl pak mizivý. Po výstavě se ozvali někteří 
zájemci. Vystavení králíci jsou všichni očkováni proti moru a myxomatóze a jsou zdraví. To je 
podmínka veterinární správy i zájem vystavujících. 
Sponzorů opět ubylo a tak nejvěrnějšími jsou pan Šůcha a syn- dřevomodelárna Strašice, Josef Dezort- 
zámečnictví, p. Mikulík- restaurace na Pile, Martin Huttr- bývalý Koupák, Otakar Stupka a Josef 
Kebrle- soukromí zemědělci, Titlová Jitka- Květinka, Řáhová Bedřiška, Pitelková Hela, Hanuš 
Ladislav, Kesner Jaroslav- řeznictví Terešov, Pejsar František- řeznictví Dobřív a neocenitelnou 
pomoc poskytli  zaměstnanci Obecního úřadu ve Strašicích a zvláště Ing. František  Nerad. Všem moc 
děkujeme a doufáme, že příště najdeme pochopení u dalších. 
 Rádi přijmeme do řad chovatelů mladé zájemce, aby nemusela naše organizace zaniknout. To je 
neskromné přání členů ZO Strašice. 
 
                                                                                                                              Jar. Macháček  



Zajímavosti ze Základní školy Karla Vokáče ve Strašicích 
 

Nový školní rok 2007/ 2008 ve strašické základní škole – přidělení tříd jednotlivým 
třídním učitelům: 
 
1.A     Mgr. Irena Mitterbachová 
1.B     Mgr. Pavla Hrádková 
2.A     Mgr. Monika Kebrlová 
3.A     Mgr. Stanislava Kuťáková Stružková 
4.A     Mgr. Alžběta Kapolková 
4.B     Jana Šopejstalová 
5.A     Mgr. Dana Kalová 
5.B     Dalibor Procházka 
6.A     Mgr. Pavla Hrazdilová 
7.A     Ing. Vladimír Pospíšil 
8.A     Mgr. Zdeňka Drahokoupilová 
8.B     Jitka Brejchová 
9.A     Tomáš Zeithaml 
9.B     Mgr. Naděžda Kahovcová 
 
Přejeme všem žákům úspěšné zvládnutí nového školního roku! 
 
                                                                          Připravila Mgr. Zde ňka Drahokoupilová 

 
 
Zahrádkáři informují:  
 
Český zahrádkářský  svaz  Strašice Vás zve k moštování ovoce do svazové moštárny. 
Naším cílem je pomoci drobným pěstitelům zužitkovat jejich výpěstky a to i ty méně 
kvalitní. Jednou z nich je právě přeměna ovoce na mošt. 
 
Moštovat se bude: 
  
V sobotu- 15 září, 22 září, 29 září, 6 října, 13 října, 20 října, 27 října, 3 listopadu. 
 
Moštování začíná vždy od 7,30 hodin a poslední odběr k moštování je vždy v 11 hodin. 
Ovoce bude přijímáno jen čisté a větší jablka půlená. 
Případné změny a při velkém zájmu budou řešeny v další dny. 
Změny budou ohlašovány v místním rozhlase a na vývěsce na budově moštárny. 
 
                                                                    Vaněk Jan- předseda ZO-ČZS 
 
 
 
Inzerce: 
Prodám kotoučovou pilu tov.výr. HVP- 60- kyvná kolíbka, štípací zařízení. 
 
Telefon: 608 51 28 65 



 
Toulky po strašických památkách 
 
 
Strašické náměstí  a Kebrlův kříž 
 
 
 Dnešní putování po strašických 
památkách je zaměřeno na střed 
obce. Změny, které nastaly v první 
polovině minulého století se trvale 
zapsaly do dnešní tváře strašického 
náměstí. Dřívější pestrost a 
zdánlivá nesourodost prostorového 
uspořádání této významné plochy 
se staly tvrdým oříškem pro 
nejedno místní zastupitelstvo. 
Novodobé úpravy strašického 
náměstí byly zahájeny výstavbou pomníku věnovanému obětem první světové války. Ale vraťme se 
ještě dále do historie.  
Na výše znázorněném  snímku  z roku 1902 můžeme spatřit původní nezpevněnou plochu. Přes 
náměstí protékal, tehdy ještě nezatrubněný, Veský potok. Most v popředí byl pozůstatkem původní 
středověké cesty, která pokračovala dále pod kostel až  ke strašické tvrzi. Mostík ztratil zcela své 
opodstatnění a tak zanikl již  při úpravách v období první republiky. Za mostem se nacházela kašna, 
která byla postavena roku 1886. Kryta byla šindelovou střechou a obložena pískovcovými kameny. 
V roce 1949 byla poškozena vojáky, kteří do ní narazili tankem.  Definitivní konec kašny nastal 
v druhé polovině padesátých let. Od roku 1954 se začala provádět kanalizace ve druhé čtvrti. Při této 
akci bylo upraveno i strašické náměstí. Rokem 1957 byly tyto úpravy dokončeny. 

 
 Za strašickou kašnou, směrem od Libuše ( naproti domu pana 
Červenky), stál velký dřevěný kříž. Na jakou počest a památku byl 
postaven se již dnes nedovíme. Původně se badatelé domnívali, že byl 
postaven na památku velkého požáru v roce 1848. Pravdou je, že stál na 
svém místě již o nějaký ten čas dříve. Na vedlejším obrázku ho můžeme 
spatřit na skice stabilního katastru z roku 1839. Druhý velký požár, který 
vypukl 23.července 1865 u Libuše, poškodil velkým žárem povrch 
tohoto němého svědka strašické historie. O půl století přežil kříž 
údajného zakladatele požáru Janečka, který měl sledovat své dílo zkázy 
z Bambule. Kříž byl po čase nahrazen železným a původní dřevěný byl 
odvezen do Dvora, kde postupem času shnil a upadl v zapomnění. O 
moc lépe na tom nebyl ani jeho následovník ze železa. Ten byl rozbit 

v roce 1958.   
Následky požáru byly kruté, vyhořelo skoro celé tehdejší náměstí. Na straně, kde stojí dnes základní 
škola Karla Vokáče, zůstala stát jen Tejčkovic stodola. Na druhé straně, kde je dnes obchodní dům 
Jednota, zůstala nepoškozena  tzv. Šperkovna. Tehdejší majitel pan Kebrle nechal postavit na památku 
záchrany svého statku kříž. Tento železný kříž byl postaven na pískovcovém podstavci s letopočtem 
1865 a umístěn byl na rohu cesty pod dnešní základní školou. Ani tato památka neměla lehký osud. 
Během druhé světové války byl kříž ulomen německými vojáky. Po čase byl obnoven a vydržel stát do 
šedesátých let minulého století. Na počátku nového tisíciletí  byl při terénních úpravách nalezen 
pískovcový podstavec ke kříži, ale i ten se ztratil neznámo kam. 
 
                                                                                                                           Mgr. Tomáš Makaj 
 

 



Představujeme zájemce o prostory v bývalých strašických kasárnách 
 
ŠKODA - BUS klub je občanským sdružením, které se zabývá historií hromadné dopravy, 
především autobusové a trolejbusové. Do řad klubu vstoupili příznivci této dopravy, kteří již dříve 
vlastnili historická vozidla, nebo ti, kteří projevili zájem o tato vozidla pečovat a uchovat je do dalších 
let.  
Naší hlavní činností je údržba a provozování tří historických autobusů, Škoda 706 RTO Lux z roku 
1961, ŠL 11 z roku 1980 a ŠD 11 pro jízdy na objednávku i veřejnost. Právě jízdy nebo zájezdy pro 
veřejnost směřujeme zejména za dopravními akcemi, jakými jsou např. oslavy výročí tratí, dopravců 
nebo dopravní exkurze. Dlouhodobým úkolem klubu je pokračování v rekonstrukci trolejbusu 
9TrHT26 z produkce Škody Ostrov vyrobeného v roce 1979. Do budoucna si přejeme, aby se nám 
podařilo vytvořit si podmínky pro získání, opravu a uchování i dalších historických vozidel. 
  

           Co Vám nabízíme? 

 

• Svezení s historickými autobusy za dopravně zajímavými akcemi.  
• Možnost objednání našich historických autobusů pro nevšední zájezdy za 

kulturou, poznáním, památkami, nebo pro originální svatební jízdu.  
• Cena je d o h o d o u. V případě zájmu o naše služby Vám poskytneme informace na 

tel. čísle 603 510 256 (p. Had). 

Oznámení: 

Do odvolání bude matrika otevřena pouze v pondělí a ve středu. 

 

Místní knihovna ve Strašicích  
Výpůjční hodiny : Pondělí  13- 18 hodin 
                               Středa      13-17 hodin 
Přístup na internet je v době výpůjčních hodin. 
Možnost přístupu na internet mimo výpůjční dobu lze domluvit na telefonním čísle: 724 264 778. 
 
Redakce časopisu Barňák sídlí v Místní knihovně. 
Příspěvky můžete odevzdávat do Místní knihovny nebo odesílat na emailovou adresu: 
Barnak@email.cz 
Příspěvky odevzdávejte ve formátu WORD, obrázky dávejte nejlépe jako přílohu. Lépe se tak pracuje. 
V případě nepřítomnosti redaktora můžete použít schránku označenou „ Místní knihovna, redakce- 
Barňák“. 
Uzávěrka Barňáku je 25. dne v měsíci. Barňák vychází první týden v měsíci. 



 
Koncepce vzniku strašického muzea 
 
 

 V současné době je připravován projekt muzea 
ve Strašicích s pracovním názvem     „ Muzeum 
středního Podbrdska“. Tento projekt byl 
inicializován  Národním památkovým ústavem 
v Plzni (NPÚ ÚOP v Plzni) již v březnu roku 
2005. Postupem času byla vedena celá řada 
jednání s představiteli Obecního úřadu ve 
Strašicích. Zástupci NPÚ v Plzni si pod vedením 
Ing. Domanického vytipovali v bývalých 
kasárnách ve Strašicích okruh objektů, které by 
stály za zachování pro účel muzejní expozice. 
V úvahu připadly historicky cenné objekty 
původních prvorepublikových kasáren. V první 

řadě bylo jednáno o dřevěných objektech- patrových srubech, které byly vybudovány v roce 1934 pro 
ubytování vojska. S ohledem na  dlouhodobou absenci údržby se nacházely dřevěné konstrukce 
v různém stavu poškození. Největší škodu způsobilo zatékání do objektů. Proto byl objednán 
podrobný průzkum domů na biotické škůdce, s cílem zjistit poškození dřevěných konstrukcí                
a následně odhadnout náklady nezbytné k opravě jednotlivých domů. Průzkum provedla Ing. Martina 
Hřebenářová z Plzně v dubnu roku 2006. Minimální rozsah závad tohoto druhu byl zjištěn u domu č.7, 
situovaného nejblíže velitelské vile ( na výše zobrazené fotografii). U tohoto domu je také nejlépe 
dochována původní úprava interiérů. 
 V druhé etapě jednání, které probíhalo koncem roku 2006, se podařilo přesvědčit zástupcům NPÚ 
nové vedení obce, aby dále neprodávalo objekt velitelské vily. Tímto krokem se podařilo sjednotit 
areál pro budoucí muzeum, které by se mělo skládat ze dvou původních objektů. Významnost tohoto 
kroku není určena jen realitní cenou vily. V tomto ohledu je třeba poukázat na důležitost této technické 
památky, která překračuje region Strašicka. Stavbu a projekt kasáren prováděla významná stavební 
firma Dr.Ing.Pštrosse z Prahy. Mimochodem Dr.Ing.Pštross projektoval nádraží v Rokycanech. Vila 
vznikala ve velmi těžkém období pro tehdejší československý stát. Strašická kasárna měla 
představovat moderní a velmi dobře strukturovaný celek, který by zdůraznil obranyschopnost mladé 
republiky. Jak víme, bohužel vše dopadlo jinak.            
 V první fázi jednání o vzniku muzea bylo třeba 
vymezit budovy a prostor, který by měl k těmto 
potřebám sloužit. V oblasti majetkových vztahů je 
třeba zdůraznit důležité faktory pro to, aby zůstaly 
objekty v majetku obce. Výhodou je v tomto případě 
dostupnost největšího počtu dotačních programů a 
kontrola nad nakládáním s tímto majetkem. Areál bude 
od bývalých kasáren oddělen a měl by vytvářet vlastní 
relativně soběstačnou instituci, obhospodařovanou 
muzejní společností pod kontrolou Obecního úřadu ve 
Strašicích. Nezanedbatelný přínos této instituce spočívá především v oblasti kulturního a spolkového 
života, dále v oblasti turistického ruchu, v pozitivním zviditelněním na mapě kraje i ČR, probuzení 
zájmu o obec a její historii u žáků školy, občanů a rodáků z obce a regionu…atd.  
 V předběžné koncepci muzea se počítá s instalováním menší expozice, kde se bude moci veřejnost 
seznámit s celým záměrem. K tomu je třeba dodat, že se s částí projektu a expozic mohli zájemci 
seznámit již při návštěvě posvícenské výstavy. 
 
 
                          Na základě podkladů NPÚ Plzeň a Muzejní společnosti zpracoval  Mgr. Tomáš Makaj 
 



 
 Společenská rubrika 
 
Vítání občánků 
 
Na konci měsíce srpna se konalo 
slavnostní vítání nových občánků do 
svazku naší obce. Na vedlejším snímku 
se přivítání zúčastnili manželé 
Tomáškovi s dcerkou Karolínkou a 
synkem Patrikem, manželé Červenkovi 
se synkem Filipem, manželé 
Studničkovi s dcerkami Veronikou a 
Lucií, slečna Planetová a pan Matura se 
synkem Martinem.  
 
 
 
 

Slavnostního přivítání občánků ( na 
druhém snímku) se zúčastnili slečna 
Freibergová s dcerkou Adélou, manželé 
Vanišovi se synkem Tobiášem, manželé 
Kaminieckých s dcerkou Antonií, 
manželé Vostatkovi se synkem 
Jakubem, slečna Vaňková a pan Müller 
s dcerkou Michaelou, slečna Terberová 
a pan Brabec s dcerkou Terezou, 
manželé Pešťákovi s dcerkou Terezou. 
 
 
 
 

 

Pozvánka do Dobříva 
 
V sobotu 15.9. 2007 se v Dobřívě na fotbalovém hřišti areálu Václava Svobody, pod patronátem 
Krajského úřadu Plzeňského kraje, uskuteční III. ro čník fotbalového turnaje MEDIA CUP 2007 
o Putovní pohár obce Dobříva. 
 
Bohatý doprovodný program- trampolína pro děti, lukostřelba, ohňostroj…bohatá tombola. 
 
Vložený zápas- mužstvo osobností ( Jan Bergr, František Veselý, Ivan Hašek, Dušan Herda, 
David Suchařípa- primář ze seriálu Ordinace v růžové zahradě!, Jaroslav Sypal, Zdeněk Srstka, 
Michal Hud ček a další…) a Stará garda Sokol Dobřív. 
 
Partner akce: Generali Pojišťovna a.s., Agenturní kancelář Plzeň- Slovany 
 
Hudba: MHS 
 



Přehled kulturních akcí 
 

Pozvánka do divadla 
 

Obec Strašice a KKST zvou do divadla Fidlovačka na muzikálObec Strašice a KKST zvou do divadla Fidlovačka na muzikálObec Strašice a KKST zvou do divadla Fidlovačka na muzikálObec Strašice a KKST zvou do divadla Fidlovačka na muzikál::::    

    

Hledá se muž. Zn. Bohatý! ( D.Scanlan- R.Morris- J. Tesori) 
- režie: J.Deák, choreografie: P. Strouhal 
Slavný broadwayský muzikál vypráví humorný příběh emancipované dívky Millie, která 
dokáže zvítězit nejen nad velkoměstským podsvětím, ale při hledání své životní lásky i sama 
nad sebou. 
Hrají: M.Badinková / Z.Vejvodová, M. Holý, D.Šinkorová/ T. Bebarová, L. Olšovský, L. 
Molínová, S. Pogodová, A.Minajev, Z.Palusga, M. Randová ad.  
 
Představení se koná: v sobotu 3. listopadu 2007 
Lístky si můžete zakoupit v Místní knihovně- cena 320 Kč. 
 
 
 

Občanské sdružení sv. Vavřince    
                                              a                   

 Místní knihovna Strašice 
  Vás srdečně zvou na 

 3. podzimní koncert 
Skladby J.S. Bacha, A.Dvořáka, E.Griega, W.A. Mozarta, B. 
Smetany a dalších skladatelů 
Hraje Collegium musicum Strašice a jeho hosté, zpívá paní Jana 
Kebrlová. Slovem  provázejí a recitují paní Alena Dušková a paní 
Věra Šmolíková. 
Koncert se koná v sobotu 29. září 2007 od 14 hodin v kostele          
sv. Vavřince. 
Vstupné je dobrovolné. Vybraný obnos bude použit na dokončení 
opravy místního kostela. 
  
 
Dne 6.října v sobotu se bude konat Volejbalový turnaj 
 
Družstva mohou hlásit svou účast v Místní knihovně . 
V případě nepřítomnosti kulturního pracovníka volejte na 724 264 778 
Podrobnosti o akci budou zveřejněny na plakátovacích plochách. 
 
 
 
Místní knihovna ve Strašicích  oznamuje: 
 Literární soutěž Literární Strašice Karla Vokáče  bude vyhlášena v měsíci říjnu. Účastníci 
soutěže budou včas informováni dopisem.Vyhlášení výsledků soutěže  a kulturní program bude 



uveřejněn v následujícím čísle.  
Akce nejen pro děti 
----------------------------- 

Dne 21. září se koná Drakiáda 
Součástí programu bude soutěž o nejhezčího draka 
                                                       nejvíce létajícího draka 
                                                     nejvýtvarnějšího draka 

Místo a čas konání bude zveřejněno na plakátech. 
  
Oznámení: 
 
 

 
 
Vyhlašuje akci Železná sobota ,která se koná dne 15.září. 
Sraz účastníků je v sobotu 15.září od 8:00 hodin u Obecního úřadu. 
Cílem akce je uklidit nepotřebný železný šrot. 
Výtěžek z akce bude věnován na podporu mládežnických organizací TJ Spartak Strašice. 
 

 
 

Miloslava Černá 
 
Výhradní pojišťovací poradce zastupující Českou pojišťovnu, a. s. na základě plné moci 
registrace Ministerstva financí 
 
Telefon: 603 558 014, 371 751 680 
Sjednání a poradenství v místě Vašeho bydliště nebo po telefonické 
domluvě v budově České pojišťovny, a.s. v Rokycanech  
Dlouholetá praxe v pojišťovnictví – individuální přístup k Vašim potřebám  
 
Životní a úrazové pojištění pro Vás i Vaše děti 
Penzijní připojištění se státním příspěvkem 
Pojištění majetku a odpovědnosti 
Pojištění motorových vozidel 
Pojištění léčebných výloh 
ČP Invest – zhodnocení vašich úspor 
 
 
Omlouváme se za pozdní vydání Barňáku, které bylo způsobeno technickou závadou v Místní 
knihovně. 
                                                                                                      Za redakci Mgr. Tomáš Makaj  
 
 



 
Pozvánka do Plzně 

Dovolujeme si Vás a Vaše blízké pozvat 
na plzeňský křest půvabné knížky 
20. září 2007 v 17:30 v Přednáškovém sále 
západočeské galerie ( Pražská 13) v Plzni. 
 
V komponovaném večeru plném překvapení 
nejen pro děti vystoupí  přední světový 
mandolinista Petr Vrobel, mistři republiky 
v yoyo skupina SpinFX ( www.spinfx.cz) a 
pochopitelně Vhrsti. Moderují Anne Josephová a 
Tomáš Jereš. 
 
Více na www.vhrsti.cz nebo  
http:// vhrsti.blogspot.com 
Vydala Mladá Fronta 
 

 
 
 
Pověsti o houbách 
 ( Český lid 1900) 
 

Houby rostou nejhojněji v létě, když je po dešti teplo. Ale nejsou všecka 
léta na houby stejně úrodna, padáli na konci masopustu, tj. poslední tři 
dny před popeleční středou mnoho sněhu, bude budoucího léta mnoho 
hub, padáť v ty dny semeno hub. A prší-li v den sv. Petra a Pavla          ( 
29.června), porostou také hojně houby. Poslední tato okolnost, že déšť 
o svátku o svátku sv. Petra vzrůstu hub prospívá, zdá se souviseti se 
známou bájí o počátku hřibův a o tom, proč hřiby tak rychle rostou. 
Pravíť se v oné báji, že mládenec jakýsi zasil na radu Krista Pána 
pšenici a když se mu pěkně povedla, upekl pro chudé z pšeničné mouky 
pečiva. Aby si také přespolní chudí mohli vzíti, naložil těch Božích darů 
na okno. Sv. Petr šel tu s Pánem Ježíšem a dostal chuť na pěknou bílou 

housku; věda však, že pro něho nejsou, vzal si potajmu jeden ten Boží dar a když šel lesem za Kristem 
Pánem, po kousku jedl. Ale Pán Ježíš dobře věděl, co Petr udělal a že nyní jí. Když dal kousek do úst, 
Pán Ježíš se ho cosi tázal. Sv. Petr se lekl, že nemohl pro plná ústa odpovídati; vyplivl tedy 
rožvýkanou housku a hodil do křoví, kdež z toho hned hřiby vyrostly. Toť počátek hřibů a proto dosud 
hřiby tak spěšně rostou. 
 
Houby rostou nejvíce za noci, proto časně ráno se sbírají. Avšak nemá každý při sbírání hub stejné 
štěstí. Někdo chodí po lese po dlouhý čas a hříbka nespatří; jiný vejde a již jich má plný koš. V místě, 
kde jeden ničeho neviděl najde jiný – kdo má na houby štěstí- hub dosti. Tomu, kdo nemá štěstí na 
houby, radívají, aby na houby nechodil, a jde-li přece, napomínají ho: „ Nenajdeš ničeho, jenom dej 
pozor, abys neztratil svou hubu!- Uhlídá-li kdo malého hříbka, uhrane ho svým pohledem, a už 
neroste. Kdo pak najde jeden  hřib, neodejde z toho místa, až jich najde poblíž více, musíť tam míti 
nalezený hřib své bratříčky. 
 Hledá-li kdo houby a má otevřený nůž v ruce na okrajování nalezených hub přichystaný, nedobře tak 
činí; houby se před ním schovávají a málo jich najde. 
 
 
 


